
Děkujeme, vážená paní, vážený pane, 

za Vaši laskavou podporu a pomoc. Zkraje ledna jsme zahájili letošní provoz našeho streetcentra, v Domě Šance jsme spustili 
pracovní terapii a snažíme se pokračovat v pomáhání. Jak to u nás už můžete znát, řešíme s klienty věci vážné i nevážné. Jako 
třeba ještě před Vánocemi s Marečkem, který u Lászla o sobě sondoval, „jak je na tom…“. Ono to nevypadá, ale je to otázka 
ošemetná. Jak mu odpovědět, aby mu pravda neublížila, ale spíš ho inspirovala k dalšímu růstu? Realitou je, že nám už delší 
dobu v dílně neusíná a stále se zlepšuje. Dokonce se vsadil s nejpracovitějším Michalem, že udělá tolik knoflíků jako on. To 
mu sice úplně nevyšlo, ale přesto vidíme, jak dospívá. K nám ho v devatenácti letech přivedl jeho kamarád z pracovní terapie 
Domu Šance, a byl tak zanedbaný, že to bude práce ještě na pár let. A co mu László odpověděl? V jemné pravdivosti mu řekl: 
„V něčem jsi vyspělý hodně, a jinde pořádně opožděný.“ László je velmi empatický, což neznamená být vždy úplně laskavý, 
protože dobře ví, který jeho impulz zafunguje. Marečkovi odpověď došla a byl schopen o ní přemítat. V této „diagnóze“ (byla 
v ní i pochvala!) se poznal, rád souhlasil a zůstala mu i nadále chuť učit se. 

Projekt Šance se snaží 28 let pomáhat českým „dětem ulice“. Díky podpoře dárců provozujeme 
streetcentrum, kde funguje program První pomoc v nouzi, a Dům Šance, jehož hlavním programem 
je pracovní terapie, díky které se už mnoho mladých lidí dostalo z ulice. Mají práci, domov 
a RODINU. Díky Vaší pomoci můžeme pomáhat. Děkujeme Vám. 

www.ProjektSance.cz 

Naše poslání: Pomáháme „dětem ulice“ postavit se na vlastní nohy.

1. S Honzou se snažíme pracovat/spolupracovat už více let. Honzovo dětství ani jeho dospívání nebyly snadné, a to se mu vrací 
do života každý den. Každý den se to na své úrovni snaží řešit a každý den je v tom vlastně neúspěšný. Jeho život je jeden 
velký pád, pro který, vzhledem k okolnostem, máme pochopení. Některé dny se mu daří zbavit lidí, kteří jsou spouštěčem jeho 
problémů, a my pak před sebou máme dospívajícího mladého muže, který by mohl vést hezký život, ale pak přijde nový den 
a onzův další pád. I v těch nejhorších a nejtěžších případech přijde někdy zlom a veškerá naše snaha najednou jako zázrakem 
dává smysl. Tak doufáme, že zrovna Honza bude dalším vyvoleným. 

2. Týden před Štědrým dnem skončil Martin opět na ulici. Pro nikoho to ale nebylo velké překvapení. Nešlo pro něj nic udělat, 
protože jeho seznam priorit neobsahoval nic rozumného. Jeho postižení není na první pohled vidět. Ve svém rozhodování 
dává vždy přednost povrchní radosti ze života… a není schopen vidět dlouhodobé následky. A to je moment, kdy musíme 
vyčkat, zda extrémní situace v životech klientů něco změní, protože naší další péčí bychom ho jen upevnili v domněnce, že 
je přijatelné žít z jednoho dne na druhý z lítosti lidí a že to vlastně až tak špatné není. Sdělil nám, že to je jenom jeho volba žít 
v lese. Ano, je tedy pouze na něm, zda se včas rozhodne ve svém životě něco podstatného změnit. Když k tomu sám dozraje, 
jsme připraveni mu s tím pomoci. 

3. 16. ledna 2023 nastoupil Michal na brigádu do pekárny. Moc se mu nechtělo, protože se mu v pracovní terapii v Domě 
Šance líbí, ale přišla doba k jeho osobnímu růstu – už kvůli navýšeným platbám za bydlení. Říkali jsme mu to už v minulém 
roce, aby si samostatnost vyzkoušel, ale odkládal to. My už to ale víme, že časem přijde impulz (dobrý nebo zlý), který klienty 
popostrčí, a pak je důležité, jak zareagují. Kluk, který ještě před pár lety přespával v seníku v lese pro zvěř a díky partě na 
sídlišti to s ním nevypadalo dobře – má teď velkou příležitost zachránit se.



Doufáme, že náš vánoční knoflík Vám udělal, paní/pane, radost. Vedle svíček z vosku a propisek jsme se v minulém roce 
v rámci pracovní terapie v Domě Šance pustili i do „knoflíků pro štěstí“. Klientům se o nich občas i zdává. Za každý knoflík 
přivázaný k info pohledu, navíc podepsaný a zabalený, dostávají odměnu, a díky ní si dokáží samostatně zaplatit bydlení 
i stravu a nastartovat se do běžného života. Vlastně to je naše poslání v praxi: Není umění někomu v nouzi dát najíst, ale 
naučit ho na jídlo si vydělat. 
Srdečně Vás zveme na náš letošní benefiční koncert, který se opět uskuteční za laskavé podpory Obecního domu ve Smetanově 
síni v Praze. Na www.koncert2023.cz naleznete další informace, videa, fotky z minulých koncertů i odkaz na předprodej 
vstupenek. Během každého koncertu získá Ondřej Havelka a jeho Melody Makers díky nám pár nových fanoušků, které 
nadchne, jak je koncertní show řešena do posledního detailu, a vedle skvělé muziky se ctěné publikum královsky pobaví 
i geniálním humorem. 
Spolu s pracovní terapií v Domě Šance běží pro „děti ulice“ program PRVNÍ POMOC V NOUZI ve streetcentru. Zde se mohou 
osprchovat, pračky jim vyperou často jejich jediný majetek – osobní oblečení, a proto se hned na místě i vysuší. Podle rozumných 
potřeb je zde občerstvení a k dispozici vše, co mohou potřebovat pro svou osobní hygienu. U nás získají i poštovní kontaktní 
adresu, a hlavně informace ke změně života, kontakty na odborníky a podle situace je doprovodíme na úřady i domů za rodiči 
(pokud to chtějí a rodiče o ně mají zájem). I když je tato služba důležitá, vnímáme ji jako sekundární, protože především 
pracujeme na tom, aby se klienti Projektu Šance stali samostatnými a své potřeby si zajišťovali sami. To je náš cíl. Pomáhat 
„dětem ulice“ postavit se na vlastní nohy. A byli bychom rádi, pokud byste nám tento cíl, toto naše poslání, pomohli naplnit. 
Vážená paní, vážený pane, práce v Projektu Šance pro české „děti ulice“ pokračuje, a pokud by bylo ve Vašich možnostech 
podpořit nás, prosíme Vás o pomoc. 

1. Vánočním dárkem, vedle mnoha dárců (VŠEM MOC DĚKUJEME!), byla pro nás 16. listopadu 2022 návštěva generálního 
ředitele hotelu Hilton Prague, pana Michaela Speckinga, který přišel klientům popřát, aby měli hezké Vánoce, zůstali silní 
a poslouchali pana Lászla. Samozřejmě přivezl pro klienty i něco dobrého. 2. 27. ledna 2023 uplynulo 27 let od odchodu paní 
Olgy Havlové. U této příležitosti se uskutečnilo pietní setkání u hrobky manželů Havlových na Vinohradském hřbitově, kde 
zástupci Výboru dobré vůle – Nadace Olgy Havlové položili květiny a zapálili svíčku k uctění památky zakladatelky nadace. 
Na setkání se László setkal s paní Annou Šabatovou, členkou správní rady nadace a bývalou ombudsmankou, se kterou se 
blízce zná ještě z doby, kdy byli kolegové a oba pracovali pro městské Centrum sociálních služeb a prevence. 3. V novém roce, 
23.  února 2023, se už tradičně László sešel s Monsignorem Václavem Malým, aby mu poděkoval za jeho podporu a záštitu 
našich vánočních dopisů. Jako obvykle se pan biskup živě zajímal, jak se nám v Projektu Šance daří pomáhat a jak se daří 
klientům, „dětem ulice“.

Ondřej Havelka
a jeho MelOdY MakeRS

Poklad na stříbrném plátně
ve Smetanově síni Obecního domu v Praze

7. září 2023 od 19:00 hodin

Za Projekt Šance Vás srdečně zdraví  
      László Sümegh 
       předseda

a autoři dopisů: Alexandra a Pavel


